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Milí čtenáři, milé čtenářky,
 
vítáme vás v dalším školním
roce. Doufáme, že jste si náležitě
užili prázdniny a jste připraveni
na další školní rok.
Snad se vám budou články
letošního školního roku líbit
stejně jako v těch předchozích.
Přejeme vám hodně úspěchů
v tomto školním roce.
 
vaše redakce :)

Důležité!
 
Naše redakce časopisu Ráček
hledá posily do našeho
redakčního týmu. Moc rádi
přijmeme každého. Máte- li
zájem, hlaste se u paní učitelky
Anety Žampové :)
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Sny
 
Co je to vlastně sen? Témata
ohledně snů jsou velice
zajímavá, ale co to vlastně sny
jsou?
Sny se vytvářejí v mozku,
během spánku. Říká se, že
ve snech se objevují naše touhy,
přání a to, kým doopravdy jsme.
Zjednodušeně řečeno, ve snech
se projevuje naše pravé já. To,
co se nám bude v noci zdát však
nedokážeme ovlivnit. Někdy se
stane, že sny navazují na, to co
se nám v daný den přihodilo
a má to svou spojitost, ovšem
může to být i náhodné téma.
Málokdy se stane, že by nám sen
byl nějakým způsobem
příjemný. Stává se to zřídka, asi
z 20 % . Nepříjemné sny,
nebo dokonce noční můry jsou
o dost častější. Podle pověr se
říká, že na zahnání nočních můr
pomáhá lapač snů. Ten prý
všechny zlé sny a noční můry
odežene.
Kolik se nám ale za noc zdá
snů? A proč si je nepamatujeme?
Tuhle otázku si sama kladu dost
často. Za večer se nám zdá
kolem deseti snů, první sen
nastává zhruba po hodině a půl
po usnutí. Ovšem většina lidí si
myslí, že sny trvají celou noc.
Opak je ale pravdou.
Ve skutečnosti sny trvají
pouhých pár minut, ale nám to
připadá jako celou noc. Jak je
ale možné, že si většinou nic
nepamatujeme? Z 95 % sny
zapomeneme, může to být
ovlivněno například tím, že se
ihned po probuzení podíváme
z okna . Poté si už nic

nepamatujeme. Pro hlubší
význam snů vznikly snáře.Občas
je dost děsivé, přečíst si význam
snu, který se nám zdál.
Mají ale pro nás sny nějaký
význam? Mohou noční můry,
neboli noční děsy, značit pro nás
nějakou hrozbu? Podle vědců je
sen velice významná
psychologická událost, ale co
když se za nimi schovává více
než jen vjemy vytvářené
mozkem...?
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Víš o tom?
Doma mám knížku, která se
jmenuje ''Víš o tom?''. Jsou v ní
různé zajímavé otázky a ještě
zajímavější odpovědi, ale ty
nejzajímavější, co jsem v ní
našla vám ukážu v tomto článku.
 
Co je to šadúf?
Šadúf je zařízení, kterým se
v pravěku čerpala voda
ze studny. Používal se kolem
roku 2300 před naším
letopočtem.
 
Jaké byly první splachovací
záchody?
Jako první splachovací záchod
používali starověcí Římané
a Kréťané. Novější splachovací
toaleta pochází z roku 1589
od sira Johna Haringtona.
 
Jak fungovaly vodní hodiny?
Vodní hodiny používali starověcí
Egypťané kolem roku 1400
před naším letopočtem.
Fungovali tak, že se do kamenné
nádoby s malou dírkou na dně
nalila voda. Jak voda postupně
vytékala, podle hladiny se
určoval čas.
 
Lze psát uzly?
Zavazováním uzlů
zaznamenávali staří Inkové
významné události,
nebo zákony. Zprávu
vyjadřovala barva a délka
provázku a počet uzlíků.
 
Doufám, že se vám článek líbil
a koho opravdu zaujal, může si
knihu zakoupit.
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Plast
Naše planeta se doslova topí
v plastech. Plastové znečištění se
nevyhýbá ani těm nejodlehlejším
koutům planety. Zasahuje
do vzduchu, který dýcháme,
do půdy, na které pěstujeme
potraviny i do vody, kterou
pijeme. Právě voda, řeky
a zejména oceány jsou místem,
kde je plastová krize
nejviditelnější. Jen v oceánech
přibyde každou minutu nákladní
vůz plný plastů. Pokud
nezakročíme, bude v roce 2050
v mořích více plastů než ryb.
Většinu plastových obalů ihned
po použití vyhodíme. Recyklace
je nutnou samozřejmostí,
problém plastového znečištění
ale nevyřeší. Jediným
skutečným řešením je omezení
jednorázových plastů. Náš svět
není na jedno použití, proč by
měla být na jedno použití láhev,
ze které pijeme nebo talíř,
ze kterého jíme?
Řekněte velkým korporacím, ať
přijmou odpovědnost za plastové
znečištění a skoncují
s jednorázovými plasty. Řekněte
politikům, ať podporují znovu
použitelné výrobky a výrobky
vyrobené z recyklovaných

materiálů. Vyžadujme společně
omezení jednorázových plastů
pomocí efektivních opatření,
jako je například zavedení
vratných znovu naplnitelných
lahví nebo daňovým
zvýhodněním šetrných obalů.
Zasaďme se o to, aby veřejné
prostředky přestaly být utráceny
za výrobky, které ohrožují
životní prostředí každého z nás.
Evropská komise představila
návrh nové legislativy, která má
omezit jednorázové plasty
a pomoci tak vyřešit problém
všudypřítomného plastového
znečištění. O poměrně
ambiciózním návrhu budou
rozhodovat vlády členských
zemí a Evropský parlament.
Hlasování, které by mělo
proběhnout do konce tohoto
roku, jasně ukáže, jak vážně
politici myslí svůj často
deklarovaný boj s plastovým
odpadem a nakolik spíše
vycházejí vstříc různým
lobbistickým skupinám.
Pro Česko může nová směrnice
kromě jiného znamenat zavedení
záloh na PET lahve.
Evropská unie zdaleka není
největším znečišťovatelem

světových moří a oceánů. I tak
se z ní ale každoročně dostane
do oceánů až 500 000 tun
plastového odpadu. Toto číslo
zhruba odpovídá 66 tisícům
popelářských vozů. Plastový
odpad z evropských zdrojů navíc
končí v obzvláště citlivých
mořských oblastech, jako jsou
například panenské části
Severního ledového oceánu či
Středozemní moře. Nedávno
provedené studie ukazují, že
právě ve Středozemním moři se
plasty hromadí v hustotě
srovnatelné s oblastmi s nejvyšší
akumulací plastů v oceánech.
Navrhovaná opatření zabrání
škodám na životním prostředí,
které by do roku 2030
představovaly ekvivalent 22
miliard eur a podle odhadů
dopadových studií ušetří
spotřebitelům 6,5 miliardy eur.
Cílem EU je navíc řešit problém
globálně, jak se to stalo
například při čištění řeky Gangy.
Nejsme sice lídrem
ve znečištění, ale můžeme být
lídrem v hledání a prosazování
řešení. Taktéž OSN bojuje
za uznání nové ostrovní
republiky "THE TRASH

ISLES" neboli souostroví
odpadků, vytvořili už pro ni
cestovní pasy, vlajku, známky
a celou řadu bankovek s motivy
postižené mořské fauny.
Internetovou petici na podporu
na jeho vzniku podepsalo 134
000 lidí (což zrovna není moc
lidí). Členské země OSN by se
na řešení tun plovoucího odpadu
musely začít podílet,
protože pokud z toho jednou
bude stát, tak to bude problém
všech státu a spojených národu.

autor článku:
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Cesta kolem světa s 
Geocachingem

foto: Philip Kováč, třída 9. A

Lovení mimo svůj domov je
velmi dobrodružné a tím myslím
"lovení" za hranicemi České
republiky. Jedna z mnoha věcí
je, že lovení, které praktikujete
i na jiných státech vám pocítí
větší adrenalin a pocit štěstí
při nalezení určitého předmětu.
Mám ulovené kešky na mnoha
území Česka i na některých
státech Evropy. Ale nejvíce jsem
hrdý na moje ulovené kešky
ve státech, které jsou

za Evropou. Někdy jsem
opravdu žasl nad kreativitou lidí,
kteří si na tom opravdu nechali
záležet. Díky této hře jsem
navštívil místa, která bych nikdy
neviděl.  To platí v Česku i jinde.
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Teribear

Od pondělí 10.9. do pátku 14.9.
se naše škola zúčastnila akce
nadace Terezy Maxové -
TeriBear, která se konala
na pražském Vítkově.
Konkrétně naši školu
reprezentovaly sportovní třídy.
6.B, 7.B a 8.B.
Naše škola přispívala na pomoc
mladým lidem z dětského
domova, aby mohli studovat.
Za každý kilometr, kteří žáci
nebo pedagogové uběhli,
vydělali 30 Kč.

Dohromady uběhli 3540 km
a tím na pomoc mladým lidem
přispěli hodnotou 106 200 Kč.
Naše škola se této akce
zúčastnila už po třetí a i
v minulých letech jsme pomohli
charitám částkou kolem 100 000
Kč.
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Jak se točí film se studenty FAMU
Na úvod vám objasním, co
zkratka FAMU znamená. Jedná
se o Filmovou Akademii
Múzických Umění. Již od školky
se věnuji hraní divadla. Za tu
dobu jsem si už zahrála
v několika divadelních hrách,
jak od autorů neznámých, tak
známých. Jednou jsem přišla
do základní umělecké školy,
kam jsem pravidelně docházela
a na nástěnce visela informace,
že bude probíhat konkurz
do filmu studentů FAMU. Doma
jsem tuto informaci nadšeně
sdělila rodičům a za pár dní jsem
se svojí tetou jela na konkurz,
kde již čekaly mé konkurentky.
Asi za deset minut nás usměvavá
slečna pozvala do místnosti, kde
byly pouze dvě židle, na kterých
seděla ta usměvavá slečna
a autorka díla. Představila se
nám jako režisérka a autorka
filmu. Řekli nám děj filmu
a potom s námi hráli různé hry.
Asi za dvě hodiny nás propustili
s legendární větou: "My se vám
ozveme.". Výjimečně se ozvali.
Oznámili nám však, že mě
nevybrali, ale jestli bych měla
zájem, mohu být alespoň
komparzistka, neboli člověk,

který jen stojí v pozadí, nemluví
a skoro si ho nevšimnete. První
den natáčení proběhl hladce.
Musela jsem v neděli vstávat v 6
hodin ráno, protože se natáčelo
na druhém konci Prahy. Kdo
neměl co dělat, seděl v místnosti
s kostymérkou, která každého
nově příchozího oblékla
do oblečení, které muselo být
buď tmavě modré, tmavě šedé,
hnědé a nebo černé. Dokonce
ani růžovou gumičku do vlasů
jsem mít nesměla! Potom přišla
režisérka a odvedla si pár dětí,
včetně mě, na místo natáčení.
Všude byl nepořádek, plno
kabelů a izolepy a dalších věcí.
Posadili mě do školní lavice
a jedna scéna se natáčela asi
šestnáctkrát. Podobně to
vypadalo i všechny ostatní

natáčecí dny. Jednou jsem
dokonce nešla do školy,
protože jsem musela natáčet.
Když se vše natočilo, všichni se
vzájemně rozloučili a šli jsme
domů. Asi za deset měsíců nám
přišli lístky do kina na onen
film. Těšila jsem se na to, jak
tam budu často, protože se mnou
točili celkově asi devět scén.
Promítaly se celkově tři filmy,
ten náš jako poslední. Pozorně
jsem se dívala na komparzisty.
Pořád jsem tam nebyla. Kulila
jsem oči. Tolik scén se mnou
točili a já tam nebyla! Film
končil scénou, kde měly dívky
tělocvik. A tam jsem se na jednu
vteřinu mihla! Byla jsem tak
zklamaná a šťastná zároveň.
A to byl můj první a zatím
i poslední filmový zážitek, který
byl sice vyčerpávající, ale
získala jsem spoustu cenných
zkušeností.
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Tunisko

foto: Vlajka Tuniska

Oficiálně Tuniská republika.
Tunisko je stát v Severní Africe.
Země je rozdělena na 24
guvernátů ( to znamená jako
,když máme v ČR Čechy,
Morava a Slezko, tak Tunisko
má např. Kibilí (Kebili), al-Káf
(Kef), al-Mahdíja (Mahdia),
Manúba (Manouba). Jeho název
je odvozen od hlavního města
Tunis. Tunis je rozlohou největší
město v Tunisku. Větší část
města leží zpravidla u pobřeží,
jedná se tedy většinou
o významné přístavy a turistická
letoviska. Tunisko leží
v subtropickém pásu. Sousedí
na jihu s Lybií a na západu
a Alžírskem a na severu
a východě ho omývá
Středozemní moře. V roce 2018
tam žilo přes 11,5 milionů lidí.

foto: Ruiny Kartága

20.března 1956 získalo
nezávislost nad Francií.
V Tunisku se platí Tuniskými
dináry, které se dají rozměnit
na milimy (1 Dinár= 7,86 Kč).V
Tunisku se pěstuje
například:olivy, olivový olej,
citrusové plody, datle, mandle,
rajčata, obilniny a velmi
významný tam je rybolov. A asi
40% surovin se musí dovážet.
Prezident se jmenuje Al-Bádží
Qáid as-Sabsí . V Tunisku je
časový posun +1 hod. Úředními
jazyky je Arabština
a Francouzština. V Tunisku je
velmi významný rozvoj
turistiky. Krásné pískové pláže,
teplé a čisté moře dělají
z Tuniska významnou
turistickou destinaci. Mnoho
turistů převážně z Evropy sem

přijíždí zejména kvůli relativně
nízkým cenám a četným
památkám. Nejznámější
letoviska jsou Tunis a okolí,
Monastir, Sousse, Djerba,
Tabarca. Nejnavštěvovanější
památky jsou ruiny městského
státu Kartágo, Římský amfiteátr
ve městě El-Djem a samozřejmě
i hlavní město je krásná památka
sama o sobě. Je zde velmi hustá
síť veřejné meziměstské dopravy
( autobusy, vlaky, nájemné
taxíky), ceny jsou poměrně
nízké, spolehlivost spojů
překvapivě vysoká. Přibližně
112 leteckých společností z 28
zemí zabezpečuje 1400 letů
týdně do a z Evropy.
 
Za sebe můžu doporučit určitě
město Sousse, Monastir a hlavní
město. Jsou tam hrozně milí lidi
všichni se na vás usmívají,
s ochotou vám poradí ,ale
dávejte si pozor na tržnicích ,
tam vás čeká přemlouvání
od místních ,abyste si něco
koupili, jsou schopni s vámi
diskutovat i čtvrt hodiny.
Samozřejmě tam na vás čekají
uklizené pláže a čisté moře.
Moře je krásné a když budete
mít štěstí, narazíte i na rybky.
Stojí za to se tam podívat.

foto: Pláže v Sousse
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Modrá revoluce

Jak všichni jistě a dobře víme,
jsou místa, která nejsou
k přírodě zrovna vlídná. Kde
zeleně rychle umírají a pomalu
se obnovují, kde umírají i lidé,
taktéž i jiní živočichové.
 
 
Především v Africe a v oblastech
Sahelu, na blízkém východě,
v Indii, Vietnamu, severní Číně
a v mnoha jiných asijských
zemí, už spousty let přetrvává
nedostatek vody. To je jasný
a známý fakt, avšak množství
lidí, kteří si uvědomují, že se
tento problém netýká pouze
těchto oblastí, nýbrž, že je to
globální a vskutku vážný
problém, je skutečně nízké.
Myslím, že se o tom příliš
nemluví, ale proč?
 
 
Pro bližší představu, naše
planeta se sice skládá ze 75%
z vody, ale pouhá 3% jsou
sladkovodní a z těchto tří
procent je jen 1% pitné. Zbylé
dvě označují vodu znečištěnou.
Navíc také musím podotknout,
že většina sladké vody je
zadržována v ledovcích, až zbylá
třetina procenta se nachází
v řekách a jezerech.
 
 
Zpráva OSN (organizace
spojených národů) z roku 2015,
mluví o stavu vodních zásob .
Podle ní by do deseti let mělo
čelit kritickému nedostatku vody
3 miliardy lidí ze 48 států
po celém světě. Dle jejich
dalších prognóz by se do roku
2030 měly veškeré zásoby pitné
vody snížit o celých 40%.
 
 
Na ubývajících zásobách vody

má podíl například nárůst
obyvatelstva (předpokládá se, že
do roku 2050 by počet obyvatel
na Zemi mohl vzrůst až
na celých 9,3 miliard), který
přirozené zapříčiňuje i nárůst
spotřebované vody. V porovnání
s minulým století, jsme
průměrné množství
vypotřebované vody
během jednoho dne zvedli
šestinásobně. V současnosti
na jednoho obyvatele Evropy
připadá 150-200 litrů vody
denně a na jednoho Australana,
či Američana to je 250-300
litrů. Zvýšení počtu obyvatel
samozřejmě i zvyšuje nároky
na zemědělství, které by se
do poloviny 21. století měly
zvýšit o celých 60%,
v některých rozvojových zemí
o celých 100%.
Dalšími důvody může být třeba
i technologický rozvoj, či
plýtvaní vodou v průmyslových
odvětví. Nejvíce vody totiž hned
po ropném průmyslu potřebuje
průmysl textilní
Jistě, vinu nenesou pouze lidé.
Určitou zásluhu nese i globální
oteplování a některé klimatické
změny. Větší teplo znamená
větší odpar. Voda se tedy drží
v ovzduší (a pokud se změní
směr větru, déšť spadne do moře
místo na pevninu), takže ji půda
není schopna zadržovat, což má
velký vliv na zemědělství, které,
jak jsem již zmiňovala, bude
v budoucnu navyšovat nároky.
 
 
Tento problém se týká
pochopitelně i České republiky,
kde nejvíce vodu postrádá jižní
Morava, nebo třeba prostor
mezi Prahou a Ústím
nad Labem. Například letos
obci na Kolínsku na jaře prostě
došla voda a to rozhodně není
jediný případ. Takových míst se
v České republice nachází
mnohem více. Problémem
vlastně nejsou jen samotná
vedra, ale také změny klimatu,
které přinášejí pouze přívalové

deště, jenž způsobují akorát
eroze půdy (proces, který půdu
připraví o její produkční
schopnosti).
 
 
„Nejde jen o déšť. Nejdůležitější
pro to, aby krajina měla přes rok
vodu, je zima. Když je sníh,
a pak pozvolně taje, voda se
pod sněhem infiltruje do půdy."
Řekl hydrolog Jan Vopravil
pro hospodářské noviny.
 
 
Mezi důsledky ubývajícího
množství pitné vody, někteří
odborníci řadí masovou migraci
obyvatel blízkého východu
a severní Afriky do Evropy.
V Sýrii za posledních několik let
emigrovalo z venkova do měst
miion a půl lidí kvůli minimu
vody na vesnicích, což zemi
destabilizovalo.
 
 
Možností k řešeni sice není
přebytek, každopádně není to ani
neřešitelná situace. Může se
některými způsoby omezit
plýtvání vody ve vyspělých
zemích (limity, zdražení, časové
omezení), či investování větších
financí do čištění vodních
zdrojů. Ostatně, přesně k tomu
nabádá i OSN, která vyzývá
k zahájení kampaně ,,Modrá
revoluce", jejímž účelem by
měla být právě zvýšené
investování do distribuce vody,
udržování stávajících vodních
zdrojů a vytváření nových.
 
 
No na závěr (částečně i pro
odlehčení situace) bych ráda
podotkla, že veškeré údaje
zmiňované v předchozím textu
jsou pouze přibližné
a orientační.
Již v 70. letech minulého století

vydal Římský klub zprávu
o vyčerpání vody i ropy, po dvou
letech vydali zprávu novou,
podle níž lidstvo vše
s přehledem zvládne. A dle
Thomase Malthuse mělo lidstvo
v následujících letech
vyhladovět kvůli zrychlenému
nárůstu obyvatel, ovšem ani tyto
předpovědi se nestaly
skutečností, a tak by nebylo
od věci brát tyto informace
trošičku s rezervou.
 
 
I přes to nadále zůstává faktem,
že vody není nazbyt, takže
doufám a věřím, že jsem tímto
článkem alespoň někomu
poodkryla a nastínila současnou
situaci, třeba i navedla k větší
obezřetnosti vůči tomuto
problému.
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